
رئيس كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه تحولي در زمينه بودجه فرهنگي در 
س��ال آينده به وجود خواهد آمد، گفت: مجلس 
به بودجه حوزه بازي هاي رايان��ه اي توجه خاص 
خواهد داشت. به گزارش»جوان«، حجت الاسلام 
والمسلمين »احمد سالك كاشاني« به رهنمودهاي 
مقام معظم رهبري در ديدار اخير ايشان با اعضاي 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي اش��اره كرد و افزود: 
رهبرانقلاب اس��لامي در اين ديدار هشت محور  
كه بايد در محوركاري اين شورا قرار گيرد را مورد 
تأكيد قرار دادند.نماينده مردم اصفهان درمجلس 
شوراي اس��لامي ادامه داد: دغدغه و نگراني رهبر 
انقلاب از اجرا نشدن مسائل فرهنگي و بي توجهي 
به زبان فارسي در داخل كشور بود و در اين زمينه 
مثال هايي را مانند اس��باب بازي هاي وارداتي كه 
داراي اسامي خارجي و بازي هاي رايانه اي كه در 
داخل كش��ور با نگاه بيگانه و غرب مورد استفاده 
قرار مي گيرد، بيان كردند و توصيه فرمودند كه بايد 
دستگاه هاي مسئول نسبت به اين موارد سريع وارد 
عمل شوند. حجت الاسلام سالك افزود: مقام معظم 
رهبري به مقوله سينما، بازي هاي رايانه اي و بازي 
اشاره كردند و فرمودند كه در برخي از اين فيلم ها و 
بازي ها شخصيت ها تفنگ در دست دارند كه براي 
جامعه مناسب نيست. رئيس كميسيون فرهنگي 
مجلس همچنين به نقش قوه مقنن��ه در زمينه 
ترويج بازي هاي رايانه اي مفيد و متناسب با فرهنگ 
ايراني- اسلامي اشاره كرد و توضيح داد: گزارشي در 
زمينه بودجه بخش يادشده در كميسيون فرهنگي 
منعكس شد و تلاش ما اين است كه به مطالبات 
حوزه هاي فرهنگي به درستي پرداخته و در مبحث 
بودجه به آن توجه شود. نماينده مردم اصفهان در 
مجلس شوراي اس��لامي يادآور شد كه فرهنگ و 
هنر نيازمند توجه ويژه و حمايت خاص است اما اين 
روند در بحث لايحه بودجه ناچيز لحاظ شده است. 
فرهنگ، زيرساخت مس��ائل اقتصادي و صنعتي 
اس��ت و توجه به آن براي توفي��ق در ديگر عرصه 
ضروري است. حجت الاسلام سالك با بيان اينكه 
حوزه فرهنگ در مقايس��ه با بودجه س��ال 92 در 
لايحه پيشنهادي دولت بيش از 14 درصد كاهش 
داش��ته اس��ت، گفت: بودجه فرهنگي بر اساس 
اولويت ها و حساسيت هاي عرصه هاي فرهنگي و 

هنري به مراكز فرهنگي اختصاص مي يابد.

   معصومه طاهري
حجت الاس�ام اس�ماعيل گندم�كار 
دكتراي فرهن�گ و اديان از دانش�گاه 
جورج آگوس گوتينگن آلمان،  نويسنده 
و محقق، مدرس حوزه و دانشگاه، آشنا 
با 10 حوزه موس�يقايي و نماينده ايران 
در س�مينارهاي جهان�ي گفت وگ�وي 
اديان اس�ت كه ب�ه زبان ه�اي آلماني، 
انگليس�ي، فرانسه، روس�ي، كردي به 
10 لهج�ه، عرب�ي، اردو و سانس�كريت 
تسلط دارد. وي همچنين كارشناس در 
حوزه ايران شناس�ي و باستان شناسي 
به عن�وان كارش�ناس ديني در س�طح 
بين الملل�ي فعالي�ت مس�تمر دارد.

    
با توجه به شناختي كه نسبت به 
فضاي علمي وديني غرب داريد، 
رش�د اس�ام خواهي را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
وضعي��ت اس��لام خواهي به خص��وص در 
شيعيان از لحاظ جمعيتي رو به تزايد است. 
اخيرا سايت مجمع جهاني اهل بيت اعلام 
كرد جمعيت مسلمانان بالغ بر 2ميليارد نفر 
است هرچند بعضي جمعيت را 1/5ميليارد 
دانسته اند اما اين آمار ناقص است. روشنگري 
اسلامي در قرن حاضر روبه تزايد است و موج 
اسلامگرايي بالاست اين آمار مربوط به 10 
سال قبل اس��ت، اما با توجه به اسلام فوبيا 
درغرب و شيعه فوبيا در كشورهاي اسلامي 
باز جمعيت مسلمانان رو به رشد بوده و ميل 

به اسلامگرايي بالاست.
نق�ش اي�ران به عن�وان مرك�ز 
ثق�ل اس�ام، در بح�ث ترويج 

اسامگرايي چقدراست؟
ايران در بحث ترويج اسلام و مذهب اهل بيت 
نقشي تاريخي دارد كه در كتاب »خدمات 
متقابل ايران و اسلام« نوشته مطهري هم قيد 
شده است. قبل از انقلاب آيت الله بروجردي 
اولين مس��جد و فضاي اس��لامي آلمان را 
راه اندازي كرد. مركز اسلامي در هامبورگ 
هم در بهترين نقطه آنجاست. بعدها علمايي 
چون شهيد بهشتي آن را هدايت كردند بعد 
از انقلاب هم فكر جهاني امام باعث توسعه اين 
فعاليت ها شد. بعد از ايشان هم مقام معظم 
رهبري شخصيت محوري توسعه اسلامي 
در جهان هستند. تأسيس نمايندگي هاي 
اسلامي، مساجد و تقويت آنها، اعزام مبلغان 
و... به نظرم فعاليت هاي خوبي در توس��عه 

اسلام داشته ايم.
جنابعالي به عنوان تنها نماينده 
جمهوري اسامي در سمينارهاي 
چ�ه  ادي�ان،  گفت وگ�وي 

فعاليت هايي را انجام مي دهيد؟
جلسات متعددي با خالد عكاشه نماينده 
واتيكان داش��تيم و در بلاروس، اوكراين، 
فرانس��ه، آلمان و... مناظراتي برپا كرديم. 
مناظره چهارساعته با نمايندگان واتيكان 
و نمايندگان 30 كشور برگزار نموديم. در 
مينس��ك بلاروس حاضر ب��ودم و در دفاع 
از شعارهاي اس��لامي نظام صحبت هايي 
كردم كه ب��راي آنه��ا اعجاب برانگيز بود. 
چون در حوزه ايران شناس��ي و ش��ناخت 
اقوام تحصيلات دارم و در مباحث فلسفي 
و موسيقي مطلع هس��تم. در شبكه هاي 
اروپايي حاضر ش��ده ام ت��ا هرگونه بحث و 
مناظره پيرامون اسلام و ايران را پاسخگو 
باشم. من مخاطبانم را از مراكز دانشگاهي و 

انديشمندان اروپايي انتخاب  كرده ام.
اين گستردگي فعاليت روحانيت 

تا چه اندازه لازم است؟
خيلي زي��اد، زي��را بايد بتواني��م درمقابل 
مخالفان اس��لام و چالش هاي��ي كه ايجاد 
مي كنند، ق��درت بحث و دف��اع منطقي 
داشته باشيم. براي مثال بنده با 10 رشته 
موسيقي آشنايي دارم و كار مي كنم تا بتوانم 
با طيفي از اين دس��ت و شبهاتي كه دارند 
مناظره داش��ته باش��م. صراط مستقيم با 
صراط تصوف و صراط فلسفه غرب جداست 
بلكه صراط اهل بيت است. روحانيت بايد 
مخاطب خود را تعريف كند كه عام اس��ت 
يا خاص. مراك��ز آكادميك غ��رب نياز به 
توجه حوزه هاي علميه ما دارند روحانيون 
بايد با پروفس��ورهاي اروپا و امريكا مرتبط 
شوند. وقتي به  عنوان يك پروفسور رشته 
فرهنگ تاريخ اديان ايران باستان از دانشگاه 
گوتينگن با دانشمنداني مانند پروفسور ژان 
دونيگ مباحثه مي كنم برايشان جالب است 
كه يك روحاني شيعه به اين حوزه ها ورود 

پيدا كرده و شناخت دارد.
فعاليت در لس�ان قوم چقدر در 

كارايي تبليغ مؤثر است؟
خيلي مهم اس��ت. وقتي در ش��بكه هاي 
تلويزيوني به 10 لهجه كردستاني صحبت 
مي كنم براي مخاطب جالب است. در قونيه 
به عنوان عضو كنگره جهاني مولوي و هيئت 
رئيس��ه كنگره حضور دارم. وقت��ي درباره 
شمس شناسي و مولاناشناسي حرف مي زنم 

مخاطب استقبال مي كند. امروز روحانيت 
بايد در حوزه هاي مختلف حض��ور و بروز 
داشته باشد. بحث موسيقي، فيلم، تئاتر و 
ورزش همه مسائلي است كه بايد شناخت. 
ش��خصاً در چند كنگره درباره ورزش هم 

سخنراني داشتم.
اين ب�ه روز بودن ح�وزه علميه 
اهميت دارد تا به ساير حوزه هاي 
هنري وعلمي هم ورود داش�ته 
باشند. راجع به اين مسئله كمي 

برايمان بفرماييد.
برنامه ري��زي حوزه ها غلط اس��ت و اغلب 
سرمايه هاي خود را نمي شناسند. تا به حال 
حوزه علميه به من زنگ نزده تا جلس��ه اي 
داش��ته باش��يم زيرا تجاربي دارم كه بايد 
در حوزه ها به كار برده ش��ود. قبل از سفرم 
به آلمان خدمت مرح��وم آيت الله بهجت 
رس��يدم گفتم آقا من عازم آلمان هستم 
چه كاركنم؟ ايشان فرمود: از برهان محكم 
اس��تفاده كن و هميش��ه حرف ايشان در 
ذهنم بود و خيلي ها هم ب��ا همين برهان 
مسلمان ش��دند مانند گوته رئيس يكي از 
بيمارستان هاي شهر هانوفر آلمان. روزي با 
يك خانم افغاني كه شيعه هم بود پيش من 
آمدند خواستند به عقد هم دربيايند. گفتم 
حرام است چون شما مس��يحي هستيد. 
گفت حالا راهش چيست؟ من به شوخي 
گفتم كچل! مي خواهيد وارد اسلام شويد 
تا اين خانم را به همسري بگيريد. خنديد 
و گفت، نه مي  خواه��م حقيقت را بفهمم. 
بعد چند جلس��ه بحث كردي��م كه حدود 
20ساعت طول كشيد و با علاقه مسلمان 
ش��د. طلبه هاي ما بايد فلسفه بدانند تا در 
مباحثه ها موفق باش��ند، بعضي معتقدند 
فلسفه حرام اس��ت در صورتي كه فلسفه 
ابزاري اس��ت در علم كلام تا بتوان با آن از 

عقايد شيعي، قرآن و اهل بيت دفاع كرد.
بعضاً گفته مي ش�ود وهابيت در 
امرتبليغ نس�بت به ما پيشتاز 

است، نظر شما چيست؟
اتفاقاً مخالف اين مس��ئله هستم چون ما 
نسبتاً خيلي جلو هستيم. وهابيت دربعضي 
جاها حضور كمرنگي دارند ما در هر شهري 
مس��جد داريم كه در ايام محرم جمعيت 

زيادي شركت مي كنند.
آيا توانسته ايم زيبايي اسام را به 

جهانيان نشان بدهيم؟
بايد مفهوم زيبايي اس��لام كالبدش��كافي 
شود. دشمن برعكس تبليغ كرده كه اسلام 
دين تروريسم اس��ت. جورج بوش قرآن را 
كتاب ترور معرفي كرده است. زمان رياست 

جمهوري بوش، سميناري درشهر مينز بود. 
گفتم به آقاي بوش سلام مي كنم. گفتند 
چرا؟ گفتم يك كتاب آسماني داريم كه ما 
را محدود كرده است و در آن آمده هرجا با 
نادانان برخورد كرديد با آنها با سلام روبه رو 
ش��ويد، من هم امروز به آقاي بوش سلام 
كردم چون نادان است، نادان نسبت به رشته 

اديان اسلام شناس و قرآن است.
در بحث بيداري اس�امي تا چه 

حد موفق بوده ايم؟
بحث بيداري اسلامي متأثر از ولايت فقيه 
در ايران است. شخصيت امام و مقام معظم 
رهبري باعث حركت هاي اسلامي بوده اند. 
مقاله اي در مورد ولايت فقيه سال ها قبل 
چاپ ك��رده ام و توضي��ح داده ام كه همه 
مسلمانان )شيعه و س��ني( ولايت فقيه 
را قبول دارند؛ البته اين ادعاي ش��خصي 
اس��ت. امروز س��ني هاي كش��ور جايگاه 
ولايت فقي��ه را به عنوان رهب��ري قبول 
دارند. ما دخالت مستقيم در بحث بيداري 
اس��لامي نداريم ولي اثرگذاري داريم. در 
كارگروه بين المللي ام��داد در آفريقا هم 
توضيح دادم كه ما دخال��ت نداريم بلكه 
راهبرد و مش��اوره مي دهيم. مديريت ما 
براساس كشورگشايي نيست، دل گشايي 
و ذهن گش��ايي داري��م. روزي به عن��وان 
يك مسلمان در كليس��اي هانوفر آلمان 
براي بازديد رفتي��م. هفت ماكت به ديوار 
زده بودند. گفتم اينها چيس��ت؟ كشيش 
گفت اين هفت مورد است كه طبق كتاب 
مقدس م��ا در قيامت از فرد بازخواس��ت 
مي شود. مس��لمانان با ديدن آن متحير 
مانده بودند. براي همين سريع گفتم ما هم 
اينها را داريم اتفاقاً دو چيز بيشتر داريم؛ 
يكي در قيامت مي پرسند جواني خود را 
در چه راهي صرف كردي؟ و دوم علمي كه 
بلد بودي چرا به ديگران ياد ندادي؟ اين 

تكامل دين اسلام است.
لزوم طلبه هاي خواهر را در عرصه 
بين المللي چقدر مهم مي دانيد؟

به اين گ��روه مبلغ اس��لامي خيل��ي نياز 
داريم يعني روحاني خانم مس��لط به زبان 
و خوش اخلاق ت��ا بتواند زن��ان اروپايي و 

امريكايي را جذب كند. 
شما خانم پروفس�ور »آن مري 
شيمل« را مي شناسيد، آيا شيعه 

شده بود؟
مسلمان شيعه بود وكتاب محمد رسول الله 
از اوس��ت. )زماني كه س��لمان رشدي به 
ساحت پيامبراهانت كرد( پديدارشناسي 
آيات وحي، شكوه شمس و... را نوشته بود. 
گفته مي شود حجابش را رعايت نمي كرد 
در حالي  كه وقتي كسي شهادتين گفت 
مسلمان است. در برخي سمينارها حجاب 
داشت. زماني در دانشگاه تهران دانشجويي 
پرسيد خانم شيمل، آيا مسلمان شده ايد؟ 
گفت اگر معناي اسلام آن است كه تسليم 
خدا باشيم همه ما انس��ان ها از روزي كه 
زاده ش��ديم تا روزي كه به خاك مي رويم 
اسلام زاده هستيم. در كتاب هايش علاقه 
به پيامبر و اس��لام وجود دارد. او به زيارت 
امام حسين)ع(، كاظمين و مشهد هم رفته 
اس��ت. اين ارتباطات دال بر شيعه بودن 
اوس��ت. وصيتش اين بوده ك��ه بر جنازه 

من قرآن بخوانيد. مرحوم حاج شيخ علي 
دواني تعريف مي كرد: براي او نماز خواندم 
و440 نفر مرد مسلمان پاكستاني بر جنازه 

او نماز گزاردند.
ب�ه  نظ�ر ش�ما عل�ت غرب�ت 
پروفس�وري چون فاطوري در 

ايران چيست؟
او مجتهد شيعي و فيلسوف بود. آثارش را 
چاپ كردم. ش��اگرد مرحوم علامه خويي 
و بزرگان حوزه قم و نجف ب��ود و در آلمان 
و برلين نقش مؤثري داش��ت. اولين كسي 
كه ديالوگ اديان در اروپا را به شكل رسمي 
پيگي��ري كرد او ب��ود. متأس��فانه از مركز 
اس��لامي هامبورگ گلاي��ه دارم به خاطر 
اينكه آكادميك عملًا تعطيل ش��ده و بايد 
احيا شود. تقاضايي به مركز شينگن دادم تا 
مجوز بنياد آموزش و پژوهش اديان بزرگ 
در 30 كشور داده ش��ود كه ما در راستاي 
منشور گفت وگوي اديان مجوز بگيريم تا 
طبق قوانين آنها منهاي مسائل سياسي، كار 

اعتقادي، علمي و فرهنگي انجام شود.
از كارهاي پروفس�ور فاطوري 
اين بود ك�ه كتاب هاي درس�ي 
اروپايي ها را ك�ه ذهنيت منفي 
به اسام داشتند عوض كردند، 

درست است؟
فلاطوري كارهاي خود را از طريق آكادمي 
انجام مي داد. وقتي كسي در آلمان بنيادي 
داش��ته باش��د از طريق آن عمل مي كند. 
او نظارت بركتب درس��ي نداش��ت، بلكه 
تصحيح مي كرد. بعد از پروفسور فلاطوري 
دوجاي ديگر مركز بزرگ اسلامي هامبورگ 
و رايزني فرهنگي ما در برلي��ن اين كار را 

پيگيري مي كنند.
چي�زي ك�ه در ديال�وگ اديان 
پيش مي آي�د اين اس�ت كه هر 
كدام خودشان را كامل مي دانند، 
چطور مي ت�وان ادي�ان را به هم 

نزديك كرد؟
مسائل براس��اس مراتب است. يهود تبليغ 
ندارد چ��ون جذب ن��دارد و ارثي اس��ت. 
پيش بيني شده تا 10 سال آينده جمعيت 
مسلمانان بيش��تر ازهمه باش��د. ما اصل 
خاتميت داريم كه مس��يحيت و يهوديت 
فاقد آن هستند. طبق اسناد تاريخي پيامبر 
ما آخرين پيامبر اس��ت. اگر موسي كافي 
بود عيس��ي نمي آمد اين ادله اي است كه 
مسيحيان در مناظره باز مي مانند. پيامبر 
اسلام بعد ازعيسي آمد چون كامل تر است. 
اين منطق ماست كه با استدلال تاريخي و 
در نگاه تطبيقي به اين اصل اعتقاد داريم. 
شرط ايمان اسلامي، قبول همه پيامبران 
و پيامبر ما خاتم در رس��الت است. كتاب 
مس��يحيت و يهوديت تحريف ش��ده ولي 
قرآن تحريف نش��ده است. مسلمانان يك 
قرآن ثابت دارند. درق��رآن خدا مي فرمايد 
اين كتاب ذكر است خود ما نازل كرديم و 
خود ما حافظ آن خواهيم بود در هيچ كتاب 

ديگري خدا اين را بيان كرده است.
بعضي از رسانه ها گفته اند آلمان 
تا س�ال2050 يك كشور شيعي 

مي شود، نظر شما چيست؟
خوشبينانه است ولي خيلي فاصله داريم. 
حضور مساجد مسلمانان شيعه وسني از 
مليت هاي مختلف در آلمان خيلي محسوس 
است و بحث اس��لام فوبيا كه مطرح شده 
توسط خود اروپايي ها كه به اسلام اشراف 
وعلاقه دارند ازبين خواهد رفت ومظلوميتي 
كه پيامبر را در برگرفته برطرف خواهد شد. 
پيامبر معصوم و يك انسان ملكوتي است. 
ما در گفت وگوي اديان اصل دوستي داريم 
كه براساس هدايت، تبشير و نجات بخشي 
مردم است. دراين مباني وحدت داريم بايد 
با اسلام، مس��يحيت ويهود صف واحد در 
مقابل صهيونيسم و سكولاريسم تشكيل 
بدهيم زيرا سكولاريسم تمام اديان را تهديد 
مي كند و دشمن مشترك تمام اديان است.
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بيداري اسلامي متأثر از ولايت فقيه در ايران است
نماينده ايران در سمينارهاي جهاني فرهنگ و اديان:

شبكه سحر»ناسپاس« را ساخت

رئيس كميسيون فرهنگي مجلس:

 مجلس به بودجه 
بازي هاي رايانه اي توجه خاص 

خواهد داشت

به مناسبت فرارسيدن اربعين حسيني، مجموعه 
مقالات شهيد سيدمرتضي آويني به نام »فتح 
خون« در برنامه كتاب ش��ب با ص��داي بهروز 
رضوي روايت مي ش��ود. به گ��زارش »جوان« 
به نقل از رواب��ط عمومي راديو ته��ران، برنامه 
»كت��اب ش��ب« كاري از گ��روه فرهن��گ و 
هنر ش��بكه راديويي تهران اس��ت كه از شب 
گذش��ته )ش��نبه 30آذر(، روايت فتح خون، 
نوشته شهيد س��يدمرتضي آويني را آغاز و به 

مدت يك هفته ساعت 23 و 30 دقيقه، پخش 
مي كند.محس��ن حكيم معاني سردبير برنامه 
با اش��اره به اينكه بهروز رض��وي در اين برنامه 
نوشته هاي شهيد آويني را مي خواند، بيان كرد: 
در فتح خون بخش��ي از مهم ترين انديشه هاي 
شهيد آويني درباره واقعه عاش��ورا طرح شده 
است. ش��هيد آويني در اين نوشتار، كربلا را نه 
يك واقعه تاريخي بلك��ه يك حقيقت و آزمون 
بزرگ براي هركسي در هر دوره اي مي داند كه 
واقعه اي تكرارشدني اس��ت. وي افزود: ويژگي 
منحصربه فرد فتح خ��ون، تحليل وقايع كربلا 
در زمان حال اس��ت. راوي در تحليل هاي خود 
خواننده را ترغيب مي كند ت��ا كربلا را در قالب 
زمان خويش بررسي كند. برنامه »كتاب شب« 
هر هفته با انتخاب معروف ترين رمان هاي ايراني 
و خارجي از ساعت 23:30، از موج اف.ام رديف 

94 مگاهرتز روي آنتن راديو تهران مي رود.

مجموع��ه تلويزيون��ي »س��رزمين كهن« به 
كارگرداني كم��ال تبري��زي و تهيه كنندگي 
محمد مس��عود از پنجم دي ماه از شبكه سه 

سيما پخش مي شود.
»سرزمين كهن« كاري از گروه فيلم و سريال 
شبكه سه سيماست. اين مجموعه تلويزيوني 
به بررسي تاريخ سياس��ي- اجتماعي ايران از 
سال 1320 تا پيروزي انقلاب اسلامي در بستر 

زندگي يك پسربچه مي پردازد. پسر بچه اي به 
نام »رهي« پس از بمباران دهكده اي به دست 
نيروهاي متفقين، از زير آوار بيرون كش��يده 
مي شود. رهي پس از چند روز مراقبت مادرش، 
راهي تهران مي ش��ود. س��ال ها بعد او در يك 

خانواده توده اي بزرگ مي شود اما...
ش��هاب حس��يني، نيكي كريمي، محمدرضا 
فروتن، حس��ن پورش��يرازي، فرش��ته صدر 
عرفايي، جعفر دهق��ان، امير آقايي، ش��بنم 
قلي خاني، الهام حميدي و ثريا قاسمي گروه 
بازيگ��ران اين س��ريال الف ويژه را تش��كيل 
مي دهن��د. س��ريال »س��رزمين كه��ن« كه 
نويس��ندگي آن را عليرضا طالب زاده برعهده 
دارد، 66 قسمت 50 دقيقه اي است و قصه آن 
در سه فاز زماني روايت مي شود. باز پخش آن 

روزهاي جمعه ساعت 19:30 خواهد بود.

  ساغر فروتن
فيلم سينمايي »ناسپاس« به كارگرداني حسن 
هدايت روايتي متفاوت از يكي از داس��تان هاي 
مشهور قرآن است كه در سال 1390 ساخته شد. 
اين فيلم كه تهيه كنندگي اش را ش��بكه سحر و 
بخش خصوصي )محسن جاهد( مشتركاً برعهده 
داشته اند داستان گاو بني اس��رائيل را در قالب 
قصه اي تازه بيان كرده است. فيلم براي رساندن 
اين مفهوم به مخاطب از مس��ير يك داس��تان 
عاشقانه عبور مي كند. نويسنده فيلمنامه ناسپاس 
حسين اكبرزاده است. او چند سالي است كه به 
طور فعال براي سينماي ايران فيلمنامه مي نويسد 
اما »ناس��پاس« اولين همكاري مش��ترك او با 
تلويزيون است. محسن جاهد تهيه كننده پس 
از آنكه طرح را در شبكه سحر به تصويب رساند 
پيشنهاد نوشتن فيلمنامه اي براساس آن طرح 
را به اكبرزاده داد. مذاكرات و توافقات نهايي كه 
انجام شد او تحقيقاتش را براي نوشتن داستان و 

ديالوگ ها آغاز كرد.
اكبرزاده فيلمنامه ناس��پاس را بلافاصله آغاز 
كرد و ظرف مدت كمي، كمتر از يك ماه، آنها 
را به تهيه كننده تحويل داد. س��ه ماه بعد هم 
تصويربرداري آن آغاز ش��د. نويسنده با حفظ 
بدنه كلي داستان يعني اول، وسط و پايان كار 
ش��خصيت هاي اصلي اين برهه از تاريخ را در 
داستاني گنجانده كه تم عاشقانه بر آن حاكم 
است. او با وارد كردن بعضي سكانس ها كه كاملًا 
زاييده تخيل نويسنده هستند دقت بسياري به 
خرج داده تا اين شخصيت ها و اتفاقات تخيلي در 
روند واقعي داستان خللي ايجاد نكنند. در واقع 
قصه به اين شكل است كه ماجراي عاشقانه اي 
ميان دختر و پس��ري از بزرگان قبيله منجر به 
پيش آمدن حادثه و كشته شدن كسي مي شود 
كه حضرت موسي بهاي خون او را گاوي مقرر 
مي كند كه ويژگي هاي خاصي دارد. اين همان 
گاو بني اس��رائيل اس��ت كه حضرت موسي با 
شرح جزء به جزء خصوصيات ظاهري او راه را 
بر هرگونه ايرادي از قوم ايرادگير بني اسرائيل 
مي بندد. در نهايت بر اساس معجزه اي معماي 
كشته شدن آن فرد باز ش��ده و قاتل دستگير 
مي ش��ود. معجزه ديگري هم همزم��ان با آن 
اتفاق مي افتد كه به آن اشاره  هم نمي كنيم تا 
لطف ديدن فيلم را از بينندگاني كه هنوز آن را 

نديده اند، نگرفته باشيم. 
يكي از اقدامات قابل توجه شبكه سحر ساخت 
و پرداخت داستان هاي قرآني در قالب فيلمنامه 

و سپس فيلم و س��ريال اس��ت. البته سينما و 
تلويزيون ايران سال هاس��ت كه سرمايه مادي 
و معنوي بسياري را صرف س��اخت فيلم هاي 
تاريخي و مذهبي كرده است. آنچه كار شبكه 
س��حر را از يگانگي برخوردار مي كند، ش��يوه 
نگرش آنها به اين نوع داس��تان ها و سينمايي 
كردن آنهاس��ت. آنچه از ش��يوه كار ايشان بر 
مي آيد توجه آنها به داس��تان هاي كوتاهي كه 
در لابه لاي آيات قرآن پراكنده شده اند و ديدن 
آنها به شكل داستاني با قابليت بالاي فيلم شدن 
است.فيلمنامه ناسپاس هم از اين قاعده مستثنا 
نيست. داستان بارها گفته و شنيده شده و گاو 
بني اسرائيل كه راهش را به ضرب المثل ها هم 
باز كرده است و عنوان بزرگ ترين سوره قرآن 
را هم بر خود دارد، اين بار از نگاه نويس��نده اي 
كه با ديدي ش��اعرانه ديالوگ مي نويسد و تم 
عاش��قانه يكي از محبوب تري��ن زمينه هايش 
براي داس��تان پردازي اس��ت، روايت مي شود 
هرچند اين بار هم با وارد كردن دختر و پس��ر 
جواني كه عاشق هم اند و جوان ديگري از قبيله 
كه آشكارا دختر را دوست دارد اما از او پاسخ نه 
شنيده است. در روايت اكبرزاده از داستان گاو 
بني اسرائيل ماجرايي عاش��قانه بسيار پررنگ 
ش��ده كه معمولاً در هنگام روايت داس��تان از 
اش��اره به آن پرهيز مي كنند. ش��بكه سحر با 
علم به اينكه شيوه پرداخت داستان هاي قرآن 
مذهبي و تاريخي و شرح و بسط دادنشان براي 
فيلمنامه شدن كاري است كه قلمي استادانه 
مي طلبد اعتق��اد دارد كه در غي��ر اين صورت 
نتيجه، داستاني خش��ك و بي روح خواهد بود 
كه يا با جملات ش��عاري و آموزشي ديالوگ ها 
را رديف كرده اند يا داستاني تكراري را در قالبي 
تكراري روايت مي كن��د. فيلمنامه هايي كه در 
اين شبكه ساخته مي شوند معمولاً داستان هاي 
كمتر شنيده شده اي هستند كه تخيل نويسنده 
در روايت كردن آنها دخالت قابل توجهي داشته 
است. راه دادن تخيل به داستان هاي تاريخي كار 
ساده اي نيست وقتي قرار است به حقيقت يك 
واقعه تاريخي يا يك داستان قرآني وفادار ماند. 
شبكه سحر به اقتضاي ماهيت خود با مخاطباني 
سروكار دارد كه فرهنگي متفاوت از ما دارند و 
بسياري از بديهيات تاريخي و اعتقادات قرآني و 
مذهبي ما برايشان ناآشناست. در اين بين شبكه 
سحر وظيفه سنگيني در جلب و جذب مخاطبان 
غيرايراني خود و علاقه مند كردن آنها به شنيدن 

و ديدن اين داستان هاي سينمايي دارد.

روايت  نوشته هاي شهيد آويني در كتاب شب

سريال »سرزمين كهن« از پنجم دي ماه روي آنتن

روايت »گاو بني اسرائيل« در يك داستان عاشقانه

88498436سرويس فرهنگي

سلحشور: سريال »موسي)ع(« بهتر از 
نمونه هاي هاليوودي خواهد بود

فرج الله سلحشور با اشاره به نگاه جامع قرآن درباره 
انبيا از اينكه سريالي كه درباره حضرت موسي)ع( 
مي س��ازد به لحاظ محتوايي بهت��ر از نمونه هاي 
خارجي آن خواهد بود، س��خن گفت. به گزارش 
مهر، فرج الله سلحش��ور درباره فيلمنامه س��ريال 
»موس��ي)ع(« كه در حال حاضر 60 قسمت از آن 
را نوشته اس��ت، گفت: فيلمنامه اين سريال را بر 
اساس سوره هاي مختلف نوش��ته ايم و در نگارش 
آن از تفاسير زيادي نيز بهره گرفته ايم. كارگردان 
سريال »يوس��ف پيامبر« ادامه داد: براي نگارش 
داستان اين س��ريال 22 نفر از كارشناسان ديني 
و متخصصان دس��ت به كار ش��ده اند و از كساني 
همچون حاج مهدي طائ��ب، داوود ميرباقري و... 
نيز كمك گرفته ايم. سلحشور با بيان اينكه سريال 
جديدش داس��تان جذابي دارد به فيلم هاي ديگر 
با اين مضمون اش��اره و بيان كرد: در نگارش اين 
سريال در عين حفظ جذابيت داستان، نكته هاي 
اعتقادي بسياري نوشته شده اس��ت و اين كار به 
لحاظ محتوايي با كارهايي از اين قبيل كه در خارج 
از ايران ساخته شده اس��ت بسيار متفاوت خواهد 
بود. بيان قرآن بس��يار غني تر از نگاه ديگران است 
و هيچ ديدگاهي در هيچ مكتبي به نكته س��نجي 
قرآن و غناي آن در معرفي انبيا نمي رسد. كارگردان 
»اصحاب كهف« درباره انتخاب بازيگران نيز گفت 
كه فعلاً به بازيگران و ديگر موارد كار فكر نمي كند و 
ترجيح مي دهد كه نگارش داستان به پايان برسد. 
سلحش��ور در پايان درباره نظر منتق��دان درباره 
سريال هايش و آنچه درباره »يوسف پيامبر« مطرح 
شد، عنوان كرد: نظر برخي منتقدان براي من مهم 
نيست؛ منتقداني كه قرآن را نمي شناسند و ارتباطي 
با داستان هاي الهي ندارند نمي توانند درباره اينگونه 
كارهاي تخصصي اظهارنظ��ر كنند. براي من نظر 
مردم عادي و فرهيخته بيشتر مهم است. فيلمنامه 
»موسي )ع(« قرار است در 72 قسمت نوشته شود و 

تاكنون 60 قسمت از آن به نگارش درآمده است.

بحث بيداري اسامي متأثر 
از ولايت فقيه در ايران است. 
شخصيت امام و مقام معظم 
رهب�ري باع�ث حركت هاي 
اسامي بوده اند. مقاله اي در 
مورد ولايت فقيه سال ها قبل 
چاپ كرده ام و توضيح داده ام 
كه هم�ه مس�لمانان ولايت 
فقيه را قبول دارند؛ البته اين 

ادعاي شخصي است

ايران در بحث ترويج اسام 
و مذه�ب اهل بيت نقش�ي 
تاريخ�ي دارد ك�ه در كتاب 
»خدم�ات متقابل اي�ران و 
اس�ام« نوش�ته مطه�ري 
هم قيد شده اس�ت. قبل از 
انق�اب آي�ت الله بروجردي 
اولين مسجد و فضاي اسامي 

آلمان را راه اندازي كرد


